
  مركزي: كاروان خادمان بارگاه قدسي علي بن موسي الرضا)ع( همزمان 
با ششمين روز از دهه كرامت در شهرستان محلات حضور يافت تا پيام آور 
امام رأفت و مهرباني براي مردم اين ديار باشد.  كاروان خدام آستان قدسي 
امام هشتم)ع( در محلات، در گلزار شهداي اين شهرستان حضور يافتند 
و به مقام شامخ ش��هيدان انقلاب و دفاع مقدس، اداي احترام كرده و به 
عطرافشاني قبور مطهر شهدا پرداختند.  همچنين قرار است آنها با حضور 
در بيمارستان امام خميني)ره( ش��هر محلات با به ارمغان آوردن شميم 
قدسي علي بن موسي الرضا)ع(، مرهمي بر آلام بيماران اين مركز درماني 

باشند و به آنان قوت قلب بدهند. 
   البرز: رئيس كل دادگس��تري اس��تان البرز پيگيري اج��راي آيين نامه 
ساماندهي كودكان كار براي اولين بار در كشور را ديگر اقدام مهم دادگستري 
استان دانست.  احمد فاضليان گفت: در سه سال اخير قدم هاي بلندي در حوزه 
پيشگيري از وقوع جرم برداشته شده است و در بيشتر حوزه هاي اجتماعي كه 
شاهد آسيب هايي بوديم برنامه هايي گسترده تدارك ديده  شده و توسط معاونت 
اجتماعي و پيشگيري از وقوع جرم و ديگر دستگاه ها  مانند نيروي انتظامي، 

دانشكده علوم پزشكي، بهزيستي و آموزش  و پرورش اجرايي مي شود. 
  بوشهر: فرماندار دشتي گفت: در سال جاري بيش از ۵۱۰ ميليارد ريال 
براي پروژه هاي عمراني شهرستان مصوب شد.  عبدالله نادري افزود: امسال 
با تدابير ارزشمند استاندار بوشهر و رئيس سازمان برنامه و بودجه، اعتبارات 
بر اساس شاخص هاي شهرستان توزيع شده است.  به گفته وي در حال 
حاضر شهرستان در برخي از فصول با مشكلات عديده اي مواجه است كه 

مي طلبد با وجود كمبود اعتبارات مديران پروژه ها را اولويت بندي كنند. 
  خراسان جنوبي: فرمانده سپاه شهرس��تان درميان از اعزام دو گروه 
جهادي به مناطق محروم اين شهرستان در تابستان امسال خبر داد و گفت:  
۵هزار نفر از خدمات اين گروه ها بهره مند مي شوند.  محمد فاطمي نسب 
اظهار كرد: گروه جهادي فاطمه الزهرا با بيش از ۱۰۰ نفر پزشك و دندانپزشك  
در روستاهاي محروم بخش مركزي شهرستان مستقر خواهند شد و به بيش 

از 2 هزار نفر از خدمات پزشكي، رايگان ارائه می دهند. 
   فارس: معاون فرهنگي و مطبوعاتي اداره كل فرهنگ و ارشاد اسلامي 
استان فارس گفت: به مراكز برگزيده شانزدهمين جشنواره بين المللي 
امام رضا)ع( 2۰۰ جلد كتاب از سوي اداره كل فرهنگ و ارشاد اهدا مي شود.  
مهدي اميدبخش در آيين تجليل از برگزيدگان اس��تاني ش��انزدهمين 
جشنواره بين المللي امام رضا)ع( افزود: همه شركت كنندگان در جشنواره 
بايد به خود ببالند زيرا به واسطه اينكه در اين جشنواره شركت كردند به 

بحث مهم اين جشنواره يعني همدلي رسيده اند. 
  كرمانشاه: فرمانده انتظامي استان كرمانشاه از آمادگي پليس براي 
تأمين امنيت زائران اربعين حسيني )ع( خبر داد كه از مسير كرمانشاه عبور 
مي كنند.  سردار منوچهر امان اللهي افزود: نيروي انتظامي مانند هميشه در 
آمادگي كامل به سر مي برد و مشكلي براي تأمين امنيت صدها هزار زائري 

كه وارد استان مي شوند، ندارد.

كردس��تان از نظر مواد معدني داراي قابليت هاي 
فراواني است. در حال حاضر مجموعه معادن آهن 
كردستان ۱۵ معدن است كه از اين تعداد، شش 
معدن فعال و ۹ معدن غيرفعال اس��ت.  وضعيت 
زمين شناسي كردس��تان و نوع ساختار آن داراي 
تنوع مواد معدني اس��ت كه ۱۸ نوع ماده معدني 
در دو قالب فلزات شامل »طلا، مس، سنگ آهن، 
منگنز و سرب و روي« و غيرفلزات شامل »پوكه 
گرانيت، مرمريت، سليس، فلز سپات، باريت مصالح 
ساختماني، پوكه و س��نگ هاي گرانيتي« وجود 
دارد و به طور كلي مي توان گفت كه اين منطقه از 
پتانسيل هاي خوبي در اين زمينه برخوردار است. 
اين موضوع موجب شده تا با توجه به اين ظرفيت 
بالاي استان در اين راستا برنامه هاي اكتشافي و 
زمين شناسي و فرآوري مواد معدني طي سال هاي 

اخير در دست اجرا قرار گيرد. 
  چهارمين استان معدني كشور 

ش��رايط مناس��ب در زمينه دارا ب��ودن تنوعي از 

منابع غني معدني در كردس��تان س��بب شده تا 
اين استان با ميزان ۷۰ ميليون تن ذخيره معادن 
رتبه چهارم كش��ور را در زمينه دارا بودن معادن 
از آن خود كن��د.  ۱۸ گونه م��واد معدني در كنار 
وجود 364 واحد معدني در كردس��تان از جمله 
مواردي است كه سبب شده تا روز به روز بر رونق 
سرمايه گذاري در اين زمينه افزوده شود.  رئيس 
سازمان صنعت، معدن و تجارت كردستان با تأييد 
اين موضوع مي گويد: »وجود ۱۸ نوع ماده معدني 
در دو قالب فلزات شامل »طلا، مس، سنگ آهن، 
منگنز و سرب و روي« و غيرفلزات شامل »پوكه 
گرانيت، مرمريت، س��ليس، فلز س��پات، باريت 
مصالح ساختماني، پوكه و سنگ هاي گرانيتي« از 
جمله مواردي است كه سبب شده تا اين استان در 
زمينه داشتن معادن رتبه چهارم كشور را به دست 
آورد.« اين مزايا سبب شد تا دو سال قبل، ۸ هزار 
و ۵۰۰ كيلومتر مربع قرارداد اكتشافي براي انجام 
مطالعات اكتشافات نوين معدني منعقد شود كه 

موفقيت آميز بودن مرحله اول اين اكتشافات سبب 
ش��د تا ۷ هزار كيلومتر مربع عمليات اكتشافاتي 
نوين نيز از سوي كارشناسان در دست بررسي قرار 
بگيرد.  محمد دره وزمي با اشاره به ذخيره قطعي 
در 364 واحد معدني موجود در استان مي افزايد: 
»در حال حاضر ۱4 معدن سنگ آهن، 2۱ معدن 
پوكه، 64 معدن س��نگ تزئين��ي، دو معدن طلا، 
يك معدن باريت و معادن س��ليس، آهك، گچ و 
فلدسپات در استان وجود دارد كه ذخيره قطعي 

آنها حدود 6۰۰ ميليون تن است.«
  10 درصد ذخيره طلاي كشور در كردستان

در ميان معادن مختلفي كه در كردستان وجود دارد 
مي توان به طلا اشاره كرد به طوري كه آخرين آمارها 
نشان مي دهد كه ۱۰درصد ذخاير طلاي كشور در 
كردستان اس��ت.   در حال حاضر قروه و پس از آن 
سقز مهم ترين شهرستان هاي كردستان در زمينه 
دارا بودن معادن و ذخاير طلاي استان هستند.  در 
حال حاضر از 34۰ تن طلاي كشف شده در سطح 

كشور، 36 تن آن مربوط به استان كردستان است؛ از 
اين مقدار36 تن، ۱۸ تن آن مربوط به قروه و ۱۸ تن 
آن مربوط به سقز است.  اين آمار در حالي است كه 
در پي اكتشاف از معدن طلاي ساريگوني قروه كه 
دي ماه سال ۷4 استارت آن زده شد تا دي ماه ۹۵، 
دو تن طلا استخراج شد يعني تقريباً 6۰ تا ۷۰ درصد 
طلاي كشور از اين معدن كشف و سبب اشتغالزايي 
براي حدود 42۰ نفر از روستاها از جمله نيبند، بهارلو 
و داشكس��ن ش��د.  در حال حاضر در معدن طلاي 
زركوه قروه سه تن طلا در حال بهره برداري است كه 
اگر اين ظرفيت به پنج تن برسد يكي از بزرگ ترين 

معادن طلاي كشور خواهد بود. 
  شهرت جهاني سنگ مرمر 

در كنارصاحبنام بودن شهرستان قروه در زمينه دارا 
بودن ذخاير طلا مي توان ب��ه ذخاير غني و باارزش 
سنگ مرمر در اين منطقه اش��اره كرد.  هم اكنون 
معدن باباش��وراب قروه مهم ترين معدن س��نگ 
مرمر كشور است كه سالانه ۹ هزار تن سنگ از آن 
استخراج مي ش��ود.  اين در حالي است كه مجمع 
معادن سنگ قروه، چندين معدن كه شامل قصلان، 
باباشوراب، چيني و كريستال است را در اختيار دارد 
كه مي تواند نقش مهمي را در زمينه صادرات سنگ و 
درآمدزايي و اشتغال براي اين استان و در حالت كلي 
كشور داشته باشد.  يكي از كارشناسان سنگ با اشاره 
به كيفيت بالاي سنگ مرمر توليدي در شهرستان 
قروه مي گويد: »معادن قروه به دليل تنوع رنگي و 
جنسي يكي از بهترين معادن س��نگ در استان و 
سطح كشور را به خود اختصاص دادند كه اين مهم 
سبب شهرت جهاني اين منطقه شده است.« رضا 
شمس با بيان اينكه ظرفيت اسمي سالانه معدن 
سنگ مرمر قروه ۹ هزار تن است، مي افزايد: »ذخيره 
كنوني معدن سنگ مرمر شوراب قروه ۷۰ تا ۸۰ هزار 
تن است كه برداشت و فرآوري و صادرات آن مي تواند 

در اقتصاد منطقه تأثير بسزايي بگذارد.«
  گام جديد در زمينه ايجاد زنجيره فولاد 

پس از معادن طلا و سنگ، اين بار نوبت به پولاد 
رسيد تا بار ديگر نام شهرستان قروه را بلندآوازه 
كند.  اين موضوع موجب ش��د تا روز پنج شنبه با 
حضور وزير صنعت، مع��دن و تجارت و تني چند 
از مسئولان استان كردس��تان و شهرستان قروه 
كلنگ احداث كارخانه پولاد ق��روه در زميني به 
مساحت 2۸۰ هكتار در منطقه آونگان زده شود. 
به گفته رئيس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 
كردس��تان آب مصرفي براي پروژه زنجيره پولاد 
در كل استان ۸ ميليون مترمكعب است كه براي 
تأمين اي��ن ميزان آب يك قطره ه��م از آب هاي 
زيرزميني برداشت نمي ش��ود و آب مورد نياز از 

سدهاي استان گرفته خواهد شد.

پرداخت ۱۶۰۰ فقره تسهيلات مسکن روستايي 
در لرستان   

مديركل بنياد مسکن انقلاب اسلامي     لرستان
لرس�تان از پرداخ�ت 1۶00 فق�ره 
تس�هيلات مس�کن روس�تايي در شهرس�تان دلفان خب�ر داد. 
مسعود رضايي در س��تاد مديريت و ساماندهي آس��يب هاي اجتماعي 
در خصوص موضوع پيشرفت و آباداني شهرس��تان دلفان گفت: درصد 
بهره مندي از مسكن مقاوم در روس��تاهاي دلفان ۵/43 درصد  و در كل 
استان ۵۱ درصد اس��ت.  وي با بيان اينكه ۱2 هزار و ۵6 فقره تسهيلات 
مقاوم سازي مسكن روستايي از سوي روستاييان شهرستان دلفان دريافت 
شده است، افزود: ۱۱ هزار واحد مسكن روستايي نيازمند مقاوم سازي در 
دلفان وجود دارد.  مديركل بنياد مسكن انقلاب اسلامي لرستان با تأكيد 
بر اينكه ميزان مقاوم سازي مس��كن روستايي در برخي دهستان ها مثل 
ميربگ و كاكاوند در حد ۷ تا ۸ درصد است، ادامه داد: برخي از مردم در اين 
روستاها در زاغه  زندگي مي كنند.  رضايي با اشاره به اينكه سال گذشته 
براي پرداخت ۵۰۰ فقره تس��هيلات ۵/3 ميليوني مقاوم سازي مسكن 
روستايي تفاهمنامه بسته شد، بيان كرد: تا كنون براي تحقق اين تعهدات 
اتفاقي نيفتاده است و انتظار داريم در اين زمينه مساعدت هاي لازم صورت 
گيرد.  وي تصريح كرد: امسال بيش��ترين سهميه تسهيلات روستايي را 
براي شهرستان دلفان گذاشته ايم و ۱6۰۰ فقره تسهيلات مقاوم سازي 

مسكن به مبلغ 4۰ ميليارد تومان را پرداخت خواهيم كرد. 

 راه اندازي موزه کشاورزي جنوب کرمان 
در جيرفت   

مديركل ميراث فرهنگي، صنايع دستي     کرمان
و گردشگري استان كرمان از راه اندازي 
موزه كش�اورزي جنوب اين اس�تان در ش�هر جيرف�ت خبر داد. 
غلامرضا فرخي گفت: موزه كشاورزي جنوب استان كرمان در جيرفت 
توسط سازمان جهاد كشاورزي جنوب استان و با همكاري سازمان ها 
و نهادهاي مرتبط راه اندازي مي ش��ود. وي با اشاره به اينكه جيرفت از 
قطب هاي كشاورزي استان كرمان و ايران محسوب مي شود، اظهار كرد: 
منطقه جيرفت سابقه تاريخي در حوزه كشاورزي دارد. فرخي، خواهان 
همكاري همه دس��تگاه ها و نهادها براي راه اندازي موزه كشاورزي در 
شهر جيرفت شد و تصريح كرد: اداره كل ميراث فرهنگي استان كرمان 
نيز تمام تلاش خود را در جهت تسريع در راه اندازي اين موزه به عمل 
خواهد آورد. وي با بيان اينكه جنوب استان كرمان ظرفيت راه اندازي 
موزه در ساير حوزه ها را نيز دارد، تاكيد كرد: نبايد نحوه فعاليت نسل هاي 
گذشته در حوزه هاي مختلف از قبيل كشاورزي، صنعت، معدن و حتي 
عشايري به فراموشي سپرده ش��ود. در كنار اين موزه، بازارچه عرضه و 

معرفي محصولات كشاورزي منطقه نيز راه اندازي مي شود. 

بناب قابليت تبديل شدن به قطب آموزش عالي 
شمالغرب کشور را دارد   

نماينده مردم بناب در مجلس از قابليت     آذربايجان شرقي
تبديل ش�دن اين شهرستان به قطب 
آموزش عالي ش�مالغرب كش�ور با حض�ور 1۲ هزار دانش�جو در 

دانشگاه هاي اين شهر خبر داد. 
ضياءالله اعزازي ملكي با اشاره به ظرفيت هاي بسيار مناسب حوزه آموزش 
عالي در شهرستان بناب گفت: وضعيت آموزش عالي در اين شهرستان 
از ظرفيت بس��يار خوبي برخوردار اس��ت به طوري كه اين شهرستان 
داراي دانش��گاه دولتي، آزاد، پيام نور و علمي كاربردي است كه هر يك 
از اين دانش��گاه ها حداقل داراي 3 هزار دانشجو هستند. نماينده مردم 
بناب در مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه آمار مجموع دانشجوهاي 
شهرستان بناب بيش از ۱2 هزار نفر است، اضافه كرد: با توجه به وسعت، 
وجود امكانات و تجهيزات در شهرس��تان بناب اين شهرستان قابليت 
جذب تعداد دانشجو بيش��تري نيز دارد و مي  تواند در كنار تبريز قطب 
آموزش عالي شمالغرب كشور باشد.   وي با بيان اينكه بسياري از نخبگان 
مهندسي كشور از دانشگاه فني مهندسي فارغ التحصيل شده اند، گفت: 
با توجه به بهره مندي شهرستان از اساتيد مجرب و وجود امكانات مناسب 
در اس��تان، دوره تحصيلي دكتري نيز براي دانشجويان در شهرستان 
بناب وجود دارد و دانشجويان دكتري مي  توانند از اين ظرفيت مناسب 
بهره مند شوند. عضو كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس با بيان اينكه 
جمعيت بناب ۱3۵ هزار نفر است، ادامه داد: با توجه به وجود بيش از ۱2 
هزار دانشجو در شهرستان بناب، اين شهر به عنوان شهري دانشگاهي 

است و در حوزه آموزش عالي حرفي براي گفتن دارد. 

 جمع آوري ۱۰3۰ انشعاب غيرمجاز برق 
در زنجان   

مديرعامل ش�ركت توزيع نيروي برق     زنجان
اس�تان زنج�ان از جم�ع آوري 1030 
انشعاب غيرمجاز برق در زنجان به منظور كاهش هدررفت انرژي 

برق در استان خبر داد. 
عليرضا عليزاده با تأكيد بر اينكه جمع آوري انشعابات غيرمجاز برق منجر 
به كاهش هدررفت س��رمايه ملي، تلفات مالي و انرژي مي شود، گفت: 
كاهش تلفات انرژي برق علاوه بر جلوگيري از سرمايه گذاري هاي اضافي 
در بخش توليد، به اس��تمرار توليد، كاهش هزينه سوخت و نگهداري 
نيروگاه ها كمك قابل توجهي مي كند. به گفته مديرعامل شركت توزيع 
نيروي برق استان زنجان، بيشترين انشعابات غيرمجاز جمع آوري شده از 
ابتداي سال جاري تا كنون مربوط به شهرستان هاي خدابنده، ماهنشان، 
طارم و ايجرود است.  عليزاده با تأكيد بر اينكه يكي از شاخص هاي مهم 
شركت توزيع برق استان كاهش تلفات است، اظهار كرد: اين شركت با 
قدرت بيشتري انشعابات غيرمجاز را رصد و آنها را جمع آوري مي كند.  
وي خاطرنش��ان كرد: با كاهش تلفات انرژي برق در اس��تان، وضعيت 
مناسبي در اين بخش حاكم است و ارائه خدمات به مشتركان مطلوب تر 
مي شود. مديرعامل ش��ركت توزيع نيروي برق اس��تان زنجان گفت: 
قرائت به موقع كنتور برق مش��تركان، جمع آوري انشعابات غيرمجاز، 
رفع اتصالات سست، تبديل سيم هاي مس��ي به كابل هاي خودنگهدار 
و اقداماتي ديگر از فعاليت هاي كاهش تلفات انرژي در استان است.  به 
گفته عليزاده، سال گذشته 3هزار و ۵۰۰ كيلووات ساعت انرژي برق در 
استان زنجان خريداري شده بود كه ۱۷/۸ درصد معادل 2۸۵ ميليون 

كيلووات در ساعت هدر رفت انرژي داشتيم. 

 جابه جايي ۶۰ هزار تن کالا 
از خط ريلي  زاهدان– ميرجاوه    

مع�اون وزي�ر راه و شهرس�ازي و     سيستان و بلوچستان
مديرعام�ل راه آه�ن جمه�وري 
اسلامي از جابه جايي ۶0 هزار تن كالا از طريق خط ريلي زاهدان - 

ميرجاوه در سال گذشته خبر داد. 
 سعيد محمدزاده در سفر به زاهدان و بازديد از پروژه هاي راه آهن استان 
بيان كرد: خط موجود زاهدان تا ميرجاوه ب��ه دليل قدمت زياد كيفيت 
مناس��ب را ندارد اما فعلًا اين خط قابليت بهره برداري دارد. وي با اشاره 
به اينكه با وجود كمبود اعتبارات، بهسازي اين خط ريلي آغاز شده است 
و اميدواريم هر چه سريع تر تكميل ش��ود،  افزود: براي جابه جايي زائران 
پاكستاني در وزارت راه و شهرسازي تدابير بسيار خوبي انديشيده شده 
است تا بتوانيم اين زائران را با خطوط ريلي جابه جا كنيم . وي ادامه داد: 
تصميمات اتخاذ شده در اين رابطه در كمتر از دو ماه آينده اطلاع رساني 
مي شود. محمدزاده بيان كرد: بايد حمل و جابه جايي بار را تا حد ممكن در 
جاهايي كه ريل داريم به اين مسير ريلي انتقال دهيم تا از سونامي كشتار 
و مصرف سوخت در آينده كاسته شود. وي ادامه داد: تكميل پروژه راه آهن 
چابهار - زاهدان در اولويت نخست وزارت راه و شهرسازي قرار دارد و به 
طور جد در حال پيگيري است . پيشرفت فيزيكي اين خط ريلي به طول 
۷۰۰ كيلومتر با خطوط جانبي به طور جدي از سال ۹2 آغاز شده است . 

راه اندازي 2۰۰سازه آبخيزداري در هرمزگان 
اس�تاندار هرمزگان از راه اندازي ۲00     هرمزگان
سازه آبخيزداري و آبخوان داري چند 
منظوره با اعتباري بالغ بر يک ميليارد و 330 ميليون ريال در مدت 
داد.  خب�ر  اس�تان  اي�ن  شهرس�تان   13 در  س�ال  ي�ک 
فريدون همتي در نشس��ت پيگيري اجراي طرح هاي آبخيزداري در 
اس��تان هرمزگان گفت: در اين طرح بزرگ س��ازه هاي چند منظوره 
آبخيزداري احداث مي شود كه تأمين آب شرب روستاها، تغذيه زمين، 
جلوگيري از وارد شدن رسوب ها به زمين و جلوگيري از تخريب خاك 
از ويژگي هاي اين طرح هاست. وي با اشاره به اينكه اين طرح تاكنون در 
اين سطح انجام نشده و طرحي وسيع و مهم در سطح استان هرمزگان 
محسوب مي شود، افزود: تاكنون روند احداث 2۱ سازه آبخيزداري در 
قالب اين طرح در هرمزگان آغاز ش��ده اس��ت و تا يك هفته آينده نيز 

عمليات احداث 6۰ سازه ديگر در اين استان آغاز مي شود. 

نخس�تين برداش�ت مکانيزه برنج در استان 
گيلان در روس�تاي س�ياه تن بخش تولمات 

شهرستان صومعه سرا انجام شد. 
احمد پادياب، مدير جهادكشاورزي صومعه سرا در 
آيين نخستين برداشت مكانيزه برنج گيلان كه با 
حضور مسئولان در روستاي سياه تن شهرستان 
صومعه س��را برگزار ش��د، گفت: اين برداشت در 

دو و نيم هكتار از ش��اليزارهاي يك كشاورز اهل 
روستاي س��ياه تن انجام ش��د. وي با بيان اينكه 
رقم كش��ت ش��ده از نوع هاشمي اس��ت، افزود: 
پيش بيني مي ش��ود در س��ال زراعي جاري ۹۰ 
درصد ش��اليزارهاي شهرس��تان صومعه سرا به 
صورت مكانيزه برداشت شود. پادياب با بيان اينكه 
صومعه سرا داراي 2۸هزار هكتار اراضي شاليزاري 

است، ادامه داد: س��الانه ۱3۸ هزار تن شلتوك و 
۷۵هزار تن برنج سفيد از آن استحصال مي شود. 
مدير جهادكشاورزي صومعه سرا با بيان اينكه در 
سال جاري شاهد توسعه بانك نشاء در صومعه سرا 
هستيم، گفت: كشت مكانيزه برنج در سال جاري 
نسبت به سال گذشته با رشد 2۵درصدي مواجه 
بوده و ميزان آن به ۱6هزار هكتار رس��يده است 

و پيش بيني مي شود امس��ال ۹۰درصد برنج به 
صورت مكانيزه برداش��ت ش��ود. پادياب با بيان 
اينكه در حال حاضر بي��ش از ۹۵درصد از اراضي 
ش��اليزاري صومعه س��را خوش��ه دهي كرده اند، 
خاطرنشان كرد: از اين ميان 6۰درصد در مرحله 
شيري، 3۰درصد خميري و ۱۰ درصد در مرحله 

رسيدن و سفت شدن است. 

نخستين برداشت مکانيزه برنج گيلان انجام شد
   گيلان

راه آه�ن   ط�رح 

ميترا شهبازي
   گزارش2

اردبيل- ميانه پروژه 
فراموش شده اي كه 
عمليات اجراي�ي آن بيش از 14 س�ال به طول 
انجاميده بود، ح�الا  يکباره ب�ا تخصيص 135 
ميليارد تومان بودجه از س�وي دولت و در نظر 
گرفتن 750 ميليارد تومان اعتبار مالي از طريق 
فايناس روح تازه اي گرفته  است. در اين راستا 
مسئولان وعده مي دهند اين طرح كه بالاي ۶7 
درصد پيشرفت فيزيکي دارد و به عنوان پنج 
طرح اجرايي كشور مطرح است طي سه سال 
آينده به بهره برداري می رسد تا مسير توسعه 
اقتص�ادي را ب�راي اس�تان هم�وار  كن�د. 

    
راه آهن اردبيل- ميانه به عنوان يكي از مطالبات 
اصلي مردم اردبيل طي ۱4 سال گذشته شناخته 
مي شود كه تاكنون با تعويق بي شمار رو به رو بوده 
است؛ طرحي كه مسير اردبيل به پايتخت را كوتاه تر 
و راه تازه اي براي مراودات اقتصادي با كشورهاي 
آذربايجان، روسيه و غيره باز مي كند. بنابراين اين 
طرح به عنوان پروژه اي اس��تاني مطرح نيست و 
فوايد احداث آن در سطح ملي مطرح است. با اين 
حال از س��ال ۸3 كه پروژه راه آهن اردبيل- ميانه 
به تصويب رسيد و در سال ۸4 با تخصيص بودجه 
به طور رس��مي كليد خورد، طي اين س��ال ها با 
موانع بس��ياري روبه رو بوده اس��ت كه مهم ترين 
آن نبود منابع مالي عنوان مي شود. البته در زمان 
كوتاهي هم مسير اين طرح غيركارشناسي عنوان 
مي شد و برخي از مسئولان ناآگاهانه بر ضرورت 
توقف آن تأكيد مي كردند؛ طرحي كه از مدت ها 
پيش از سوي كارشناسان زبده بررسي شده بود 
و ايرادي در آن وجود نداش��ت. با اين حال با تمام 

فراز و نشيب هايي كه پروژه راه آهن اردبيل- ميانه 
پشت سر گذاشته است، بالاخره با همت تعدادي 
از متوليان و تخصيص منابع مالي و در نظر گرفتن 
رديف بودجه اي مناس��ب روح دوب��اره اي در اين 

پروژه ملي دميده شده است. 
   دميده شدن روح تازه اي در پروژه 

راه آهن اردبي��ل- ميانه به ط��ول ۱۷۵ كيلومتر 
در حال اجراس��ت و بيش از 6۷ درصد پيشرفت 
فيزيكي دارد. در راستاي اجراي اين طرح بزرگ 
اقتصادي مسئولان از به بهره برداري رسيدن آن 
در سال ۹۹ وعده داده اند. نماينده مردم اردبيل در 
مجلس شوراي اسلامي در اين باره در گفت وگو با 
»جوان« مي گويد: »پروژه راه آهن اردبيل- ميانه 
به عنوان س��خت ترين پروژه ملي كش��ور مطرح 
اس��ت كه دربرگيرنده مس��ير هاي كوهستاني و 

صعب العبور اس��ت. با اين حال ب��ه اين دليل كه 
اجراي اين پروژه مي تواند كمك بزرگي در كوتاه 
كردن مسيرها و جابه جايي مسافران و كالاهاي 
توليدي كند، از اهميت بسياری برخوردار است.« 
محمد فيضي با اش��اره ب��ه اينكه دلي��ل تعويق 
طولاني اجراي اين ط��رح كمبود منابع اعتباري 
اس��ت، مي افزايد: »اوج نامهربان��ي و بي توجهي 
مسئولان به اين پروژه به سال ۹4 برمي گردد كه 
براي طرحي هزار ميلياردي تنها ۷ ميليارد تومان 
اختصاص دادند.« اين نيز در حالي است كه هزينه 
احداث پروژه بالاي هزار ميليارد تومان برآورد شده 
و در طول ۱۱ سال يعني از سال ۸3 تا ۹4 تقريباً 
32۷ ميليارد تومان به اين پروژه تخصيص داده 
شده است. اين نماينده مجلس با اشاره به اينكه 
مرگ بودجه اي راه آهن اردبيل- ميانه در سال ۹4 

بوده است، ادامه مي دهد: »بعد از اين اتفاق اجماع 
بي نظيري بين نمايندگان اس��تان، استانداري و 
ديگر مسئولاني استاني رخ داد و نتيجه آن سفر 
محمدباقر نوبخت، رئيس سازمان برنامه و بودجه 
به استان شد.« بعد از اين سفر براي سال ۹۵ فقط 
2۷ ميليارد براي اجراي اين پروژه در نظر گرفته 
ش��ده بود كه بعد از مدتي اين رق��م با افزايش به 

بالاي 4۷ و نيم ميليارد تومان اختصاص يافت. 
  زماني تا افتتاح راه آهن اردبيل- ميانه نمانده
گفته مي ش��ود بعد از تغيير بزرگ بودجه اي سال 
۹۵، براي س��ال ۹6 نيز ۱22 ميلي��ارد تومان در 
نظر گرفته شد و جهشي بزرگ در احداث راه آهن 
اردبيل- ميانه ايجاد شد. بودجه تصويب شده براي 
امسال نيز به گفته نماينده مردم اردبيل در مجلس 
شوراي اسلامي ۱3۵ ميليارد تومان در نظر گرفته 
شده كه اكنون ۷۵ ميليارد آن تخصيص يافته است. 
فيضي با اشاره به اينكه قرار است از فايناس داخلي 
هم براي تسريع پروژه استفاده ش��ود، مي افزايد: 
»۷۵۰ ميليارد تومان از اين طريق در نظر گرفته 
شده است و منتظريم قسط اول آن پرداخت شود.« 
اكبر بهنامجو،  استاندار اردبيل در رابطه با اعتباراتي 
كه از طريق فاينانس تأمين مي شود معتقد است كه 
بعد از تخصيص آن مي توان خيلي زود پروژه را به 
سرانجام و بهره برداري رساند. نماينده مردم اردبيل 
در مجلس با بي��ان اينكه در صورت��ي كه راه آهن 
ميانه به اردبيل و اردبيل به پارس آباد احداث شود،  
 به راحتي مي توان با كشورهايي مثل آذربايجان، 
روسيه و غيره مراودات اقتصادي داشت، مي گويد: 
»اين پروژه سخت ترين و پيچيده ترين پروژه ريلي 
كش��ور اس��ت كه تقريباً 24 كيلومتر تونل دارد و 
مرتفع ترين پل خاص ريلي كشور به ارتفاع ۷۵ متر 

را نيز در بر مي گيرد.«
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معادن، اقتصاد کردستان را رونق می بخشد
كردستان با دارا بودن ۷۰ ميليون تن ذخيره معدني رتبه چهارم كشور در زمينه معادن را از آن خود كرده است

پروژه راه آهن اردبيل- ميانه بعد از 14 سال در سرازيري احداث
 نماينده مردم اردبيل در مجلس در گفت وگو با »جوان«: در صورتي كه راه آهن ميانه به اردبيل و اردبيل به پارس آباد احداث شود

به راحتي مي توان با كشورهايي همچون آذربايجان، روسيه و غيره مراودات اقتصادي داشت

 3۰۰ مددجوي بهزيستي در اردبيل
 صاحب  مسکن  مي شوند 

مديركل بهزيس�تي اس�تان اردبيل از     اردبيل 
احداث 300واحد مسکوني مددجويي 

در مناطق شهري و روستايي استان خبر داد. 
بهزاد ستاري با اشاره به اينكه به زودي اين واحدها افتتاح مي شوند و در 
اختيار خانواده هاي زير پوشش نيازمند مسكن قرار مي گيرند، گفت: در 
هفته بهزيستي امسال 4۱ واحد مسكوني مددجويي در مناطق مختلف 
اس��تان مورد بهره برداري قرار مي گيرد. وي با بيان اينكه براي س��اخت 
4۱واحد مس��كوني مددجويي اس��تان ۷ميليارد و۵۰۰ ميليون ريال از 
محل هاي اعتباري مختلف بدون لحاظ قيمت زمين و ساير هزينه ها اعتبار 
هزينه شده است، افزود: مجتمع مسكوني مددجويي خلخال در روستاي 
خوجين شامل شش واحد مسكوني است كه براي اجرا و تكميل هر يك از 

اين واحدها بيش از 4۹۰ ميليون ريال هزينه شده است.  
مديركل بهزيستي استان اردبيل با قدرداني از تلاش بنياد مسكن خلخال 
در ساخت واحدهاي مسكوني مددجويي خلخال تصريح كرد: زمين اين 
مجتمع به صورت رايگان تأمين شد.  ستاري همچنين به اعطاي تسهيلات 
بلاعوض به خانواده هاي متقاضي مسكن داراي دو معلول و بيشتر در مناطق 
مختلف استان اش��اره كرد و گفت: اين خانواده ها در مناطق روستايي از 
3۰۰ميليون ريال تسهيلات بلاعوض و در مناطق شهري از ۱۸۰ ميليون 

ريال تسهيلات بلاعوض دولتي بهره مند مي شوند.

وجود معادن مختلف در شهرستان قروه در استان كردستان از جمله مزايايي 
به شمار مي آيد كه موجب شده تا در سال هاي اخير از اين منطقه به عنوان يکي 
از مهم ترين شهرهاي معدني كشور نام برده شود كه در صورت سرمايه گذاري 
مناس�ب مي تواند اين ش�هر را از لحاظ غني بودن معادن ش�هرت جهاني 

ببخشد.  وجود اين منابع معدني گرانبها كه مي توان به برخي از آنها از جمله 
معدن سنگ آهن، طلا و سنگ مرمر اشاره كرد موضوعي است كه مي توان با 
سرمايه گذاري در آن علاوه بر ايجاد اشتغال و درآمدزايي براي مردم استان 
كردستان كش�ور را به درآمد هاي ارزي قابل توجه و رونق اقتصادي رساند. 

محمدرضا سوري
   گزارش يك
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